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پشت پرده یک استعفا
مرضیه برومند خسته شده بود؟

ادامه در صفحه  2

اهمیت فرهنگ و فرهنگ عمومی
 ۱۴ آبان ماه در تقویم ایرانی روز فرهنگ عمومی 
است. نامگذاری یک روز خاص برای این مناسبت، 
و  اهداف  تعیین  لزوم  و  آن  اهمیت  از  نشان 

سیاست گذاری های کلی و کلان دارد. 
شامل  را  فرهنگ  از  عناصری  عمومی  فرهنگ 
می شود که اثرات آن همه گیر باشد و بیشتر مردم 
یک جامعه در چگونگی آن نقش داشته باشند و در 
سبک های رفتار عمومی افراد جامعه یا عرف و عادات 
و رسوم و زبان آن جامعه ریشه دارد و اغلب ابعاد 
زندگی مردم را زیر نفوذ خود دارد و مردم نسبت به 

آن ها حساسیت دارند.
عمومی  فرهنگ  مفهوم  از  تعریفی  ارائه  برای 
هنوز  این،  با وجود  است.  زیادی شده  تلاش های 
با  صاحب نظران  و  اندیشمندان  از  بسیاری  هم 
و  مصداق  مفهوم،  درباره  زیادی  پیچیدگی های 
مسائل فرهنگ عمومی رو به رو هستند،  به طور 
کلی در تعریف این عبارت به ظاهر ساده اما گسترده 
گفته می شود که فرهنگ عمومی؛ فرهنگ غالب و 
گسترده ای است که در میان عموم جامعه رواج دارد 
و حوزه ای از عقاید، ارزش ها، جلوه های احساسی و 
هنجارهاست که اجبار اجتماعی غیر رسمی از آن 
حمایت می کند. در مدلی که شورای فرهنگ عمومی 
ارائه کرده است، فرهنگ شامل دو حوزه کلی فرهنگ 
عمومی  فرهنگ   . است  عمومی  فرهنگ  و  نظری 
شامل امور فرهنگی ،  فعالیت ها و امکانات می شود. 
فرهنگ عمومی مانند کل نظام فرهنگی و فرهنگ، 
در چهار وجه ظاهر می  شود: درونی، روانی، نمادی، 
فرهنگ  رگه های  رو می  توان  این  از  آثار.  و  نهادی 

عمومی را در همه این جلوه  ها یافت. 

آرین احمدی سرمقاله

درحالی نمایندگان مجلس شورای اسلامی از کاهش مدت 
کل  ستاد  که  دادند  خبر  ماه   ۱2 به  سربازی  خدمت  زمان 
نیروهای مسلح در اطلاعیه ای نوشت: »هیچ تغییری در قوانین 
و مقررات خدمت وظیفه عمومی از قبیل معافیت جدید یا 

کاهش مدت خدمت در دستور کار نیست.«
به گزارش خبرآنلاین، ماجرای یک قانون صد ساله همچنان 
اجباری دینی شد بر  ادامه دارد، از پهلوی تا امروز سربازیِ 
گردن مردان بالای ۱۸ سال به کشور، سربازی این افراد در ایران 
بر اساس قانون نظام وظیفه  عمومی مصوب مجلس شورای 
ملی از ۱۶ خرداد سال ۱۳۰۴ اجباری شد و تا امروز ادامه دارد، 
اما این روند کم فرازونشیب نداشته است، از امکان خریدن 
خدمت سربازی گرفته تا کاهش و افزایش مدت آن همواره 
مورد توجه بوده، توجهی که گاهی هم به چالش کشیده شده یا 
حداقل سبب ساز تایید و تکذیب زیادی شده است، شاید نمونه 
گل درشت آن همین اخبار اخیر باشد، اخباری که حتی مدت 
خدمت سربازی را به نصف، یعنی چیزی حدود ۱2 ماه کاهش 
داد اما بلافاصله واکنش برانگیز شد، طوری که نظام وظیفه را 

مجبور کرد تا اطلاعیه صادر کند.
رسیدن از پادگان به خانه سه ماه زودتر از قرار قبلی

مدت  کاهش  درباره  خبرهایی  که  بود  گذشته  ماه  اواخر 
خدمت سربازی منتشر شد، منبع این خبر خود سازمان وظیفه 
عمومی بود، سردار تقی مهری، رئیس سازمان اعلام کرد: »در 
راستای طرح تحول خدمت سربازی و اجرای عدالت برای همه 
سربازانی که در مناطق گوناگون کشور خدمت می کنند، با تهیه 
و پیشنهاد طرحی توسط ستاد کل نیروهای مسلح و تصویب 
تمامی  برای  سربازی  مدت خدمت  قوا،  کل  معظم  فرمانده 
سربازان نیروهای مسلح سه ماه کاهش پیدا کرد.« او گفت: 
»برای کسانی که در مناطق عادی مشغول به خدمت هستند 
مدت سربازی از 2۴ ماه به 2۱ ماه، و خدمت سربازان غیر بومی 

هم از 2۱ ماه به ۱۸ ماه کاهش یافته است.«
خبری که خیلی ها را خوشحال کرد چراکه می توانستند قبل 
از پایان دوره 2۴ ماهه سربازی برگه ترخیص خودشان را بگیرند 
و زودتر پادگان ها را به سمت خانه های شان ترک کنند. اما بعد 
از دو هفته از انتشار این خبر یک بار دیگر سروصدای کاهش 
مدت زمان خدمت سربازی به گوش رسید، آن هم نه کاهش 
سه الی چهار ماهه، بلکه مدت زمان خدمت سربازی تقریباً 
به نصف کاهش یافت. اما این بار منبع خبر نه سازمان نظام 

وظیفه عمومی بلکه مجلس شورای اسلامی بود.
سهم خواهی مجلسی ها از خبر خوش کاهش مدت زمان 

سربازی
همان طورکه گفته شد بعد از اعلام کاهش سه ماهه خدمت 
توسط سازمان نظام وظیفه این بار نوبت مجلسی ها بود که 
دست به کار شوند، چند روز قبل محسن پیرهادی نماینده 
نوشت:  )توئیتر(  خود  ایکس  صفحه  در  مطلبی  در  تهران 
»کمیسیون تلفیق برنامه هفتم با رای قاطع به اصلاح قانون 
نظام وظیفه رای داد.  زمان سربازی به ۱2 ماه کاهش می یابد، 

سربازی  از خدمت  فرزند  سال،دارای 2  بالای ۳۰   مشمولان 
معاف می شوند،  دانشجویان خارج از کشور باید تعیین تکلیف 
محقق  سربازی  شدن  حرفه ای  برای  مجلس  شوند،  تلاش 

می شود.«
در همین باره محسن دهنوی دیگر نماینده تهران نیز در 
صفحه ایکس خود )توئیتر( با برشمردن مواردی مانند »کاهش 
معافیت  تعیین  ماه،   ۱2 میانگین  به  سربازی  دوره  مدت 
مشمولان ۳۰ سال  دارای دو فرزند و بیشتر« نوشت: »با پیگیری 
و تلاش های آقای قالیباف در مجلس یازدهم، بعد از افزایش ۱2 
برابری حقوق سربازان در ۳ سال اخیر، با تصویب حکمی در 
کمیسیون تلفیق برنامه، گام مهمی در راستای اصلاح فرآیند 
سربازی برداشته شد که امیدواریم با تصویب در صحن مجلس 

و تایید شورای نگهبان به اجرا برسد.«
سور انتخاباتی مجلسی ها نگرفت!

اینکه بلافاصله بعد از کاهش سه ماهه مدت زمان سربازی 
توسط سازمان نظام وظیفه مجلس هم تلاش کرد شیرینی کام 
مشمولان را با کاهش نصف دوران خدمت بیشتر کند، برای 

خیلی ها جای پرسش باقی گذاشت، البته شاید بشود این اقدام 
مجلس را با بخشی از پیام محمد فاضلی، جامعه شناس که 
مدت ها قبل در شبکه اجتماعی ایکس )توئیتر( منتشر کرده 
بود جواب داد، او نوشته بود: »سربازی مسئله  مهم مرتبط با 
امنیت است اما جوانان زیادی سال ها تحصیل ناخواسته را برای 
فرار از آن به جان می خرند و نقشش در زندگی آن ها مثبت 
نیست. حل آن در هر انتخابات شعار می شود و بی نتیجه به 
سرانجام نمی رسد. سربازی و ادامه ی تحصیلِ کم حاصل، دو 
تیغه قیچی علیه زندگی پسران شده اند.« شاید به گفته فاضلی 
به  مانده  باقی  ماه های  همین  در  داشتند  تلاش  مجلسی ها 
انتخابات دور جدید مجلس شورای اسلامی شیرینی خوبی به 
مشمولان خدمت سربازی بدهند، اقدامی که بدون هماهنگی 
نظام وظیفه انجام شد و بلافاصله واکنش آن ها را به همراه 
داشت. سازمان وظیفه عمومی فراجا طی اطلاعیه ای اعلام کرد: 
»نحوه تعیین مدت خدمت دوره ضرورت در قوانین موجود 
تعیین تکلیف شده است و برابر ماده ۴ قانون خدمت وظیفه 
عمومی در صورتی که مشمولان، مازاد و یا کمتر از تعداد مورد 
نیاز باشند، ستاد کل نیروهای مسلح نسبت به پیشنهاد کاهش 

یا افزایش مدت خدمت دوره ضرورت اقدام می کنند.«
در این اطلاعیه آمده است: »با توجه به کاهش ۳ ماهه مدت 
خدمت دوره ضرورت که اخیرا بر این اساس ابلاغ شده است، 
هیچ تغییری در قوانین و مقررات خدمت وظیفه عمومی از 
قبیل معافیت جدید یا کاهش مدت خدمت در دستور کار 
نیست. تنها مرجع رسمی اطلاع رسانی پیرامون مقررات خدمت 
سربازی، سازمان وظیفه عمومی فراجا بوده و از کلیه جوانان 
تقاضا می شود ضمن عدم توجه به گمانه زنی ها و شایعات طرح 
شده از جانب افراد غیرمسئول در این حوزه برابر اطلاع رسانی 
رسمی از مراجع ذی صلاح نسبت به برنامه ریزی برای آینده 

خود و مشارکت در امر تامین امنیت میهن مان اقدام کنند.«

دبیر اجرایی شورای وحدت، گفت: مردم ما اساساً نمایندگان 
خود را نمی شناسند؛ به طور مثال اگر از مردم عادی و حتی 
از  نفر   ۵ نام  که  بخواهیم  تهران  در  جامعه  خواص  بعضاً 

نمایندگان پایتخت را بگویند نمی توانند این کار را بکنند.
سخنگو و دبیر اجرایی شورای وحدت پیشنهاد کرد که برای 
بهبود عملکرد نمایندگان حوزه انتخابیه پایتخت در مجلس 
شورای اسلامی، تهران را به ۳۰ منطقه تقسیم کرد. به گزارش 
روابط عمومی شورای وحدت، در نشست هیات عالی شورای 

ماه در محل حسینیه  آبان  وحدت، که صبح سه شنبه ۱۶ 
سیدالشهدا دفتر مرکزی این شورا برگزار شد، منوچهر متکی 
سخنگو و دبیر اجرایی شورای وحدت با تاکید بر لزوم فعال 
شدن اجزای تشکیلات ستاد انتخاباتی و تقسیم کار عملیاتی 
در کلان شهر تهران گفت: هرچه زودتر باید نسبت به ارائه 
تشکیلات و چارت کاری در انتخابات تهران اقدام گردد. وی 
همچنین با اشاره به اینکه مطالبات و خواسته های گوناگون مردم 
در کلانشهر تهران پاسخی در خور از سوی نمایندگان مجلس 

نمی یابد افزود: مردم ما اساساً نمایندگان خود را نمی شناسند. 
به طور مثال اگر از مردم عادی و حتی بعضاً خواص جامعه در 
تهران بخواهیم که نام ۵ نفر از نمایندگان پایتخت را بگویند 
نمی توانند این کار را بکنند. وی افزود: ما پیشنهاد یک ساز و 
کار اجرایی و عملیاتی را برای ایفای نقش نمایندگی در کلانشهر 
تهران ارائه داده ایم و معتقدیم که راهکاری اثربخش و مفید 
فایده خواهد بود. وی در تشریح پیشنهاد خود افزود: تهران را 
به ۳۰ منطقه تقسیم می کنیم و در هر منطقه یک نماینده به 

طور ویژه نسبت به امور مردم و مشکلات آن محدوده و منطقه 
از پایتخت رسیدگی خواهد کرد و البته این نافی نقش نمایندگی 
او به عنوان منتخب کل شهر تهران نیست. در حقیقت هر 
نماینده را به طور خاص مسئول رسیدگی و مدیریت ظرفیت ها 
مشکلات و پاسخگویی به مطالبات یک منطقه تعیین کرده ایم. 
در این صورت مردم نیز به نحو بهتری می توانند با منتخبان 
خواسته های  و  مطالبات  و  نموده  تعامل  پایتخت  در  خود 

انسانی، اجتماعی و فرهنگی خود را پیگیری کنند.

دست رد نیروهای مسلح به سینه نمایندگان مجلس

سور انتخاباتی مجلسی ها نگرفت!

کنایه معنادار متکی به نمایندگان تهران در مجلس

نماینده مجلس: 
به  جای ۴۰۰ هواپیما، حدود ۱۵۰ هواپیمای فعال داریم

خبر

تنگسیری: 
اجازه قدرت نمایی به هیچ کشوری در خلیج فارس نمی دهیم

فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با بیان اینکه نیروی 
دریایی سپاه پاسداران مظهر اقتدار جمهوری اسلامی است، گفت: نیروی 
دریایی سپاه پاسداران اجازه قدرت نمایی به هیچ کشوری در خلیج فارس را 

نمی دهد.
به گزارش ایسنا، دریادار پاسدار علیرضا تنگسیری فرمانده نیروی دریایی 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامی روز چهارشنبه در همایش ملی فرصت ها و 
تهدیدات نوپدید دریایی در سالن همایش های صداوسیما مرکز گیلان، با 
اشاره به اینکه هدف از این همایش اجرای فرمایش فرمانده معظم کل قوا 
است، اظهار کرد: مقام معظم رهبری همواره به حضور مستمر در دریاها و 
اقیانوس ها تأکید داشته و هدف نیروی دریایی سپاه و ارتش علاوه بر توجه به 

حفاظت از مرزهای آبی کشور، حضور در دریاهای دوردست است.
وی با اشاره به برنامه ریزی های نوین دشمن برای نفوذ به کشور از طریق 
دریا، گفت: تهدیدها در حال تحول است، لذا دانشگاه های نظامی برای مقابله 
با این تهدیدها باید به خوبی عمل کرده و برنامه ریزی های دقیق را انجام دهند 

و یکی از اهداف این همایش توجه به همین مسئله است.
فرمانده نیروی دریایی سپاه پاسداران انقلاب اسلامی با تأکید بر لزوم توجه 
به استفاده از ظرفیت دریا در حوزه های مختلف برای پیشبرد اهداف نظام 
مقدس جمهوری اسلامی، بیان کرد: ایران در دریا دارای منافع و امکانات 
بسیار زیادی است، از این رو دریا فرصتی بزرگ و راهبردی برای کشور بوده 
و باید از آن به درستی استفاده شود و نیروی دریایی سپاه نیز برنامه ویژه ای 

برای تحقق این مهم دارد.
سردار تنگسیری، نیروی دریایی سپاه پاسداران را مظهر اقتدار جمهوری 
اسلامی دانست و افزود: اقتدار جمهوری اسلامی در عرصه دریا، زمین و هوا 
باعث تحمیل اراده بر قدرت های سیاسی دشمن و عقب نشینی آنان شده و 
نیروی دریایی سپاه پاسداران نیز اجازه قدرت نمایی به هیچ کشوری را در خلیج 

فارس نمی دهد.
وی با اشاره به اهمیت برگزاری همایش ملی فرصت ها و تهدیدات نوپدید 
دریایی در شناسایی نقاط قوت کشور در عرصه دریا، تصریح کرد: امروزه در 
حوزه دریا برای اینکه فرصت را از دست ندهیم و غافلگیر نشویم، باید در مراکز 
دانشگاهی آگاه و آینده نگر باشیم لذا باید در زمینه فرصت ها و تهدیدهای 

پیش رو برنامه ریزی داشته باشیم.
در  اینکه  بیان  با  اسلامی  انقلاب  پاسداران  دریایی سپاه  نیروی  فرمانده 
همایش ملی »فرصت ها و تهدیدهای نوپدید دریایی« باید در سه عرصه 
جغرافیا، تجهیزات، سلاح و امکانات پیشرفت های خود را به منصه ظهور 
بگذاریم، گفت: در پیشرفت علمی و نظامی و همچنین مقابله با تهدیدهای 
کشور در حوزه دریا  موفقیت در عرصه دریا باید از ظرفیت دانشگاه ها، اساتید 

و دانشگاه ها نظامی سپاه و ارتش استفاده شود.
دریادار تنگسیری با بیان اینکه عرصه دریا در جهان مهم و به ویژه برای 
جمهوری اسلامی بسیار مهم تر است، افزود: کشورها برای اعمال قدرت باید 
بهترین بهره برداری را از دریا داشته باشد و یکی از اهداف نیروهای نظامی در 

جمهوری اسلامی نیز همین امر است.
فرمانده نیروی دریایی سپاه با اشاره به وابستگی اقتصاد کشور به دریا، 
تاکید کرد: ما به دریا نیازمندیم و ۹۰ درصد اقتصاد کشور وابسته به دریاست 
و از مسیر دریا عبور می کند. لازم است حتما امنیت این مسیر اقتصادی را 

تامین کنیم.
تنگسیری با بیان اینکه بیگانگان در منطقه خلیج فارس هم مخل امنیت 
هستند هم می توانند در زیست محیط منطقه مصیبت هایی بار آورند، اظهار 
کرد: اگر برای یک ناو یا زیردریایی با سوخت هسته ای در خلیج فارسی که 
2۵۰ کیلومتر مربع وسعت دارد، اتفاقی بیفتد ۱۱ سال از این آب و امکانات 
منطقه نمی شود استفاده کرد. همین بیگانگان کشتی های خود را در یک خلیج 
و محیط بسته آبی نمی آورند اما متاسفانه به منطقه ما بی احترامی می کنند و 
ما بارها به کشورهای منطقه گفته ایم که اگر بیگانگان چنین خرابکاری به وجود 
آورند دود آن به چشم خود کشورهای منطقه می رود. وی یادآور شد: حوزه 
اطلاعات و امنیت بسیار مهم است و روزبه روز تهدیدات علیه ما تغییر می کند 

و باید خودمان را بر مبنای این تهدیدات آماده کنیم.

رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، گفت: ناوگان هوایی فاصله 
زیادی با آنچه که نیاز است، دارد؛ اکنون به حدود ۴۰۰ هواپیما نیاز داریم، اما حدود 

۱۵۰ هواپیمای فعال داریم.
رئیس کمیسیون عمران مجلس شورای اسلامی، گفت: نیاز ناوگان هوایی کشور 
۴۰۰ هواپیما است، اما حدود ۱۵۰ هواپیمای فعال داریم فلذا برای جبران این فاصله 
در تلاش هستیم تا از ظرفیت هواپیما های خارجی در مسیر های داخلی در طول 

اجرای برنامه هفتم توسعه استفاده کنیم.
به گزارش ایسنا، محمدرضا رضایی کوچی درباره وضعیت ناوگان هوایی کشور 
و تمهیداتی که باید در طول اجرای برنامه هفتم توسعه برای ارتقای این ناوگان 
اندیشیده شود، بیان کرد: ناوگان هوایی فاصله زیادی با آنچه که نیاز است، دارد. 

اکنون به حدود ۴۰۰ هواپیما نیاز داریم، اما حدود ۱۵۰ هواپیمای فعال داریم که در 
حال فعالیت هستند. فاصله زیادی بین نیاز ناوگان با ناوگان فعال وجود دارد. به 
همین دلیل است که برخی شرکت های هواپیمایی نیز بلیت ها را با قیمت بالاتر به 
فروش می رسانند. وی در ادامه با بیان اینکه به هر دلیلی در طول چند سال گذشته 
نتوانستیم هواپیما وارد کنیم، اظهار کرد: اکنون وضعیت ناوگان هوایی کشور چندان 
مناسب نیست، عمر ناوگان هوایی بالا رفته است و از سوی دیگر روزانه تقاضا برای 
استفاده از پرواز ها در حال افزایش است، هم از نظر کمیت و هم از نظر کیفیت 
ناوگان هوایی با مشکل مواجه است. نماینده مردم جهرم در مجلس شورای اسلامی، 
تصریح کرد: ما در برنامه هفتم توسعه این پیشنهاد را طرح کرده ایم که با رعایت 
ملاحظات مسائل امنیتی و زیر نظر سازمان هواپیمایی از ظرفیت ایرلاین های خارجی 

در مسیر های داخلی استفاده کنیم. اکنون ایرلاین های خارجی به داخل کشور ما 
پرواز دارند، به عنوان مثال ایرلاین خارجی وارد فرودگاه امام )ره(، فرودگاه مشهد یا 

فرودگاه شیراز شده و از قطر یا عمان یا دبی مسافر می آورد.
رئیس کمیسیون عمران مجلس در ادامه با تاکید بر اینکه این هواپیما های خارجی 
می توانند در مسیر های داخل کشور نیز پرواز داشته باشند تا مردم برای دریافت 
بلیت هواپیما گرفتار نشوند، گفت: اکنون به این مصوبه کمیسیون تلفیق در صحن 

مجلس ایراداتی گرفته شد و در تلاش هستیم تا ایرادات را برطرف کنیم.
رضایی کوچی افزود: از نظر بنده با استفاده از ظرفیت ایرلاین های خارجی خیلی 
از مشکلات حمل و نقل هوایی حل خواهد شد و شاهد ارتقای کیفیت پرواز ها 

خواهیم بود.
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آمریکا در تله غزه

شرح در صفحه  7

بایدن تا چه میزان می تواند روی نتانیاهو تاثیر بگذارد؟

گروه بین الملل - بنیامین نتانیاهو، نخست وزیر اسرائیل، در مصاحبه ای تلویزیونی گفت: »اسرائیل 
برای مدت نامعلومی مسئولیت کامل امنیتی در غزه را بر عهده خواهد گرفت. زیرا ما دیدیم که 
وقتی این مسؤولیت امنیتی را برعهده نگیریم چه اتفاقی می افتد.« این سخنان در شرایطی مطرح 
می شود که با گذشت بیش از ۳۰ روز از آغاز جنگ، طرح های متعدد و تلاش های دیپلماتیک برای 

آتش بس در غزه همچنان بی نتیجه مانده است.
موضع گیری های نتانیاهو، حمایت همه جانبه آمریکا )حداقل به لحاظ ظاهری( تحت تاثیر قرار 
نداده است و سه شنبه ۱۶ آبان ماه، جان کربی هماهنگ کننده ارتباطات راهبردی در شورای امنیت 
ملی کاخ سفید، گفت: »ما از نسل کشی در غزه حمایت نمی کنیم، اما از نظر ما چنین چیزی رخ 
نمی دهد و با این توصیف موافق نیستیم«. پیش از این نیز آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا بار ها 
تاکید کرده که تل آویو حق دارد این حملات را انجام دهد. با این وجود یکی از طرح هایی که ایالات 
متحده نیز بر آن تاکید دارد، وقفه موقت در جنگ است که می تواند فرصتی برای ارسال کمک ها 

به غزه ایجاد کند.
اما شرایط فعلی در ایالات متحده و افزایش فشار حزب جمهوری خواه بر دولت جو بایدن، با ادامه 
دار شدن جنگ غزه و احتمال تشدید تنش ها در نبرد زمینی بین نیرو های حماس و ارتش اسرائیل 
یک کلاف پیچیده از پرسش های پرشمار را ایجاد کرده است. از جمله این که آیا این اسرائیل 
است که مواضع خود را بر ایالات متحده تحمیل می کند یا آمریکا است که در کنترل شرایط موفق 

خواهد شد و درصورت ادامه درگیری ها دیپلماسی منطقه ای چگونه خواهد بود؟

وزیر احمدی نژاد، با فشار 
چه کسی مدیر نفتی شد؟

  تاراج
میادین مشترک گازی

نفس های به شماره افتاده 
تالاب ها

عضو پیشین کمیسیون انرژی 
مجلس تشریح کرد

کمبود گاز چاه های نفت را هم 
تهدید می کند

بررسی مهم ترین دلایل خشک 
شدن دریاچه های ایران

 صفحه  2


